
 ماجراي مشروبات الكلي دست ساز 
نش�ان مي ده�د متأس�فانه مصرف 
الكل در جامعه ما بالاس�ت و هر روز 
آم�ار جدي�دي در رابطه ب�ا مرگ و 
مسموميت افراد با مشروبات الكلي 
دست ساز منتشر مي شود، اما سؤال 
اينجاست كه آيا عوارضي نظير مرگ و 
مسموميت فقط محدود به مشروبات 
تقلبي و دست س�از و متانول اس�ت 
يا مصرف مش�روبات غير تقلبي هم 

عوارض خاص خودش را دارد؟
يكي از نوش��يدني هاي پرمصرف در سطح جهان 
مشروبات الكلي اس��ت كه به عناوين مختلف در 
جوامع مختلف و كارخانج��ات مختلف و از منابع 
و از گياهان مختلف توليد مي ش��ود. همانطور كه 
يكي از تجارت هاي ب��زرگ دنيا دخانيات و خاصه 
سيگار اس��ت، اما كارخانه هاي دخانيات در سطح 
جهاني تعطيل نمي شود، چراكه سود يك عده اي 
در آن قرار گرفته است. حكايت مشروبات الكلي هم 

همين است. 
يعني مجامع علمي دنيا در خصوص 
مصرف الكل هم به مضراتي كه مصرف 
اين مواد براي س�امتي انسان دارد، 

رسيده است؟
بله قطعا؛ً  حجم مقالاتي كه درباره مضرات مشروبات 
الكلي در مجلات مختلف چاپ ش��ده كم نيست. 
همچنان كه بيماري هاي مختلفي كه به مشروبات 
الكلي منتسب شده است، كم نيستند؛ از كبد چرب 
گرفته تا بيماري هاي قلبي عروقي، چاقي و پوكي 
استخوان و بسياري از بيماري هاي ديگر از جمله 
بيماري هايي  كه به نوشيدني هاي الكلي منتسب 
كرده اند. اين تازه براي آن دسته از مشروبات الكلي 
است كه وجه مش��خص دارد. يعني توليدكننده 
مشخص و شرايط اس��تاندارد و فروش مشخص و 

قانوني دارد. 
تا جايي كه م�ن اط�اع دارم، حتي 
در كش�ورهاي غربي بحث استفاده 
از مش�روبات الكلي تح�ت قوانين و 
ش�رايط خاصي قرار دارد،  درس�ت 

است؟
بله در بسياري از كش��ورها براي خريد و فروش و 
مصرف مشروبات الكلي شرط س��ني وجود دارد. 
س��ال ها پيش دخت��ران جرج بوش پس��ر قبل از 
۱۸سالگي مصرف و خريد مشروبات الكلي داشتند 

كه با آنها برخورد قانوني شده بود. 
به غير از اينكه بسياري از حوادث رانندگي حتي 
در كشورهاي غربي به خاطر استفاده از مشروبات 
الكلي ضرر شخصي ايجاد مي كند، اين مشروبات 
الكلي به غير از ضرر هاي شخصي، مضرات اجتماعي 
گسترده اي هم دارد.  گروه هاي دائم الخمر چالش 
جامعه هستند  و بحث مشكلات خانوادگي، ضرب و 
شتم ها، مشكلات و آسيب هايي كه در خانواده ايجاد 
و به فروپاشي خانواده ها منتهي مي شود، همه و همه 

به مصرف مشروبات الكلي باز مي گردد. 

از نگاه شما چرا در س�ال هاي اخير با 
چالش رشد مصرف مشروبات الكلي 

در كشور مواجه شده ايم؟
در كشور ما با انقلاب اسلامي به ظاهر توليد، توزيع 
و واردات مشروبات الكلي متوقف شد. چون شرعاً 
هم معذوريت داشت و بايد اين كار انجام مي شد، 
ولی در سنوات گذشته  مصرف مشروبات الكلي چه 
به صورت قاچاق و چ��ه به صورت خانگي و مخفي 

افزايش پيدا كرد. 
و اين رش�د مصرف مشروبات قاچاق 
و خانگي موجب رش�د آس�يب هاي 
ناشي از مصرف مشروبات تقلبي شد؛  

درست است؟
در اين ميان يكي از عواملي ك��ه به صورت روتين 
پيش مي آيد، اين اس��ت كه در فرآيند توليد الكل 
واكنش هايي هم منجر به توليد متانول مي شود و 
مصرف متانول حتي افراد را ت��ا پاي مرگ مي برد. 
حوادث اخير كه ما در نقاط مختلف كشور داشتيم، 
نمونه كوچكي از اين ماجراست. نكته ديگري كه 

بايد مورد توجه قرار گيرد،  اين است كه در سطح 
كشور به دليل اينكه هيچ مبدأ براي اين كار در نظر 
گرفته نمي شود، عملًا يك مقابله منسجم نداريم و 
از سوي ديگر فرهنگ س��ازي منسجم هم نداريم؛ 
يعني مشروبات الكلي را حرام دانسته ايم، در حالي 
كه به صورت زير زميني توليد و مصرف مي شود و 
پيامدهاي آن ما را گرفتار مي كند. نكته قابل تأمل 
اينكه بسياري از كس��اني كه دچار مسموميت با 
مشروبات تقلبي مي شوند از الكل هاي صنعتي است 
و  ممكن است فوت نكنند، اما از نظر بينايي و از نظر 
كبدي دچار آسيب جدي مي شوند و حالا هم هزينه 
و هم دغدغه هاي روحي- رواني براي خودش��ان و 

براي خانواده شان توليد مي كنند. 
از نگاه ش�ما براي مديريت وضعيت 

موجود بايد چه كار كرد؟
ما در اين ح��وزه نياز ب��ه فرهنگ س��ازي داريم؛ 
فرهنگ س��ازي كه هم مس��ئولان حوزه بهداشت 
بايد به آن ورود جدي داشته باشند و هم نهادهاي 
فرهنگي مانند رسانه ها و صدا و س��يما. ما با انكار 
اين ماجرا نمي توانيم اس��اس آن را كنار بگذاريم. 
اگر آموزش ندهيم و  فرهنگ سازي نكنيم  با رشد 

اين آس��يب ها مواجه خواهيم شد. ما نگرانيم  قبح 
ماجرا شكسته نشود، اما از نگاه من قبح ماجرا چرا 
شكسته نشود؟ ما مجبوريم به مردم بگوييم كه در 
اثر مصرف مشروبات تقلبي اين تعداد افراد در يك 
مهماني آسيب ديدند و يك تعداد هم فوت كردند. 
اين را كه بايد به مردم بگوييم و بايد اين گزارش ها 
را به م��ردم بدهيم، بنابراين بايد ب��ه مردم آگاهي 
داد و فرهنگ س��ازي كرد. چه از طريق آموزش ها 
و فرهنگ س��ازي ها و چه از طريق اس��اتيدي كه 
در حوزه بهداش��ت و درمان فعالند و چه از طريق 
رسانه ها و فضاي مجازي بايد اين اطلاع رساني ها و 

الگوسازي ها به شدت مورد توجه قرار بگيرد. 
آقاي دكت�ر كريمي ني�ا!  همانطوركه 
اشاره داشتيد فرهنگ سازي در اين 
حوزه ام�ري ضروري اس�ت، چراكه 
به نظر مي رس�د بخش�ي از ماجرا به 
مس�ئله ناآگاهي افراد ب�ر مي گردد. 
مثاً در دوران كرونا برخي افراد تصور 
مي كردند با خ�وردن الكل مي توانند 
ويروس كرونا را بكشند. نظر شما در 

اين باره چيست؟
بله. اگر به خاطر داشته باشيد س��ال ۹۸ ما موارد 
متعددي از مصرف الكل داش��تيم كه برخي از اين 

افراد حتي كانديدای پيوند كبد شدند. 
همه س��اله اين موضوع را داريم. حتي در سال اول 
كرونا در امريكا اعلام ش��د كه ترامپ گفته اس��ت 
براي از بين بردن ويروس كرونا الكل تزريق كنيد، 
در نتيجه مص��رف الكل افزايش پي��دا كرد.  چون 
فكر مي كردند مصرف الكل مي تواند باعث از بين 
رفتن ويروس شود. درباره اينها بايد فرهنگ سازي 
كنيم. همه ساله در جوامع مختلف در شش ماهه 
اول س��ال ما مس��موميت با الكل را به دليل توليد 
زياد، خيلي زياد تر داريم. مانند اين موردي كه در 
كرج بوده و بيش از ۱۰۰ نفر علامت پيدا كرده اند 
بايد پيش بيني كنيم احتمالاً چند صد نفر در آن 
مهماني بوده اند و اين يعني فضا براي مصرف جمع 
زيادي از افراد فراهم بوده است و يك تعدادي دچار 

مشكل شده اند. 
رستوران ها، تالارها و باغ تالار ها بايد مورد نظارت 
كافي قرار بگيرند و در اين موضوع براي مديريت به 
ما كمك مي كند. اگر فرهنگ سازي نكنيم، مطمئن 
باشيد اين ميزان مصرف نه فقط پايين نمي آيد، بلكه 

افزايش پيدا مي كند. 
نكته ديگر اينكه ما در س��طح جوانان اس��تفاده از 
الگوهاي بس��يار مخ��رب مصرف ال��كل را داريم؛ 
مش��روبات الكلي با درج��ه الكل بالا ك��ه اين هم 
اصلًا خوب نيس��ت. برخي از جوانان م��ا به دليل 
اين زي��اده روي، دارند دچار آس��يب هاي كبدي 
مي شوند كه خود اين هم مي تواند آسيب هاي ناشي 
از سوء مصرف الكل را تشديد كند. به طور خلاصه 
ما با فرهنگ س��ازي بايد به س��مت مديريت اين 
ماجرا برويم. من نمي گويم مقابله و با كلمه مقابله 
مش��كل دارم. بايد اين ماجرا را مديريت كنيم و تا 
جايي كه ممكن است از تمام فضاهاي ممكن براي 

فرهنگ سازي استفاده كنيم.  مراكزي كه مي تواند 
حجم مصرف را بالا ببرد و از لايه خانواده خارج كند 
و به جمع بياورد مثل رستوران ها تالارها و باغ تالار ها 
بايد در وهله اول تحت آموزش و بعد تحت نظارت 
كافي قرار بگيرد تا اين چالش افزايش پيدا نكند و ما 
دچار چنين مسائلي و حوادثي نشويم. از همه مهم تر 
آموزش براي جوانان در حوزه دبيرستان و دانشگاه 

به شدت مورد نياز است. 
  آقاي دكتر! م�ن آم�اري را از پايگاه 
ايستاتيس�تا مي ديدم كه در س�ال 
۲۰۲۲، ۳ ميلي�ون نفر ب�ر اثر مصرف 
مش�روبات الكلي فوت كرده اند. آيا 
اين آمار ناشي از عوارض مصرف الكل 
اس�ت  يا اينجا هم بحث مش�روبات 

تقلبي در ميان است؟ 
مشروبات تقلبي در تمام دنيا استفاده مي شود. يكي 
از چالش هايي كه ما داريم، اين است كه مشروبات 
قيمت هاي مختلف دارند و وقتي قيمت هاي مختلف 
دارند، در حوزه هاي مختلف م��دل تقلبي آن هم 
مي تواند وجود داشته باشد و متقلبان مي توانند ورود 
پيدا كنند. مثلًا بخش زيادي از مشروبات در كشور 
هندوستان هم تقلبی اس��ت و چالش هاي زيادي 
ايجاد مي كند، اما بخشي از مرگ و مير ها در مصرف 
الكل، ناشي از همين مشروباتي است كه به ظاهر 
به شكل استاندارد و تحت مديريت توليد و مصرف 
مي شود. اينجا هم درست با ماجرايي مشابه صنعت 
دخانيات و كارخانه هاي توليد س��يگار مواجهيم. 
بسياري از س��يگارها به ظاهر استانداردها را دارند 
اما عوارض كه استاندارد برنمي دارند. يكي از نكات 
مهم الكل اين است كه اين مواد عارضه زيادي دارد و 
مي تواند مصرف كنندگان را به سمت مرگ هم پيش 

ببرد و بايد به اين مسئله توجه شود. 
برداشت من از صحبت هاي شما اين 
است كه در تمام دنيا حتي كشورهايي 
كه حرمت شرعي مصرف الكل وجود 
ندارد، براي كنترل عوارض و پيامدهاي 
اجتماعي آن قواعد و قوانيني تنظيم 

شده است، درست است؟
بله، دقيقاً همينطور است. يك زماني هست خطا به 
فرد برمي گردد، در اين زمينه اما خيلي وقت ها اين 
رفتار افراد تبعات اجتماعي گسترده دارد. يك راننده 
مست وقتي تصادف مي كند مي تواند يك خانواده را 

تا مرز نابودي پيش ببرد. 
اينجا هم يك توليد كننده بي وجداني چنين بلايي 
را بر سر جامعه مي آورد و دهها تن فوت مي كنند و 
دهها خانواده عزادار مي شوند. پيامد اين ماجرا منجر 
به فوت شده و خانواده هايي جوان خود را از دست 
داده اند. حتي ممكن است بزرگ تر خانواده از بين 
رفته باشد و فرزندانش يتيم شده باشند، بنابراين 
پيامدهاي اجتماعي مصرف مش��روبات  الكلی به 
مراتب گس��ترده تر از پيامدهاي شخصي است. ما 
بايد با فرهنگ سازي اين را جا بيندازيم كه مصرف 
مشروب يك كار فردي و شخصي نيست و ما مجاز 
نيستيم هر كاري كه مي خواهيم بكنيم. حتي در 
كشورهاي خارجي هم مصرف مشروب مجاز است، 
اما فرد حق ندارد رانندگي يا كارهاي فني و كارهايي 

كه نياز به دقت زياد دارد، انجام دهد. 
يعني حت�ي كش�ورهايي كه مصرف 
مش�روبات الكلي را به دلي�ل منافع 
اقتصادي آن پذيرفته اند با قوانيني به 
واسطه تبعات اجتماعي آن را محدود 

كرده اند؟
 دقيقاً. اصلًا بيش��ترين عل��ت محدوديت مصرف 
مش��روبات الكلي در تمام دنيا تبع��ات اجتماعي 

گسترده اي است كه اين مشروبات در پي دارند. 
آقاي دكتر اين فرهنگ سازي كه به آن 

اشاره داريد، چگونه اتفاق مي افتد؟
در فرهنگ س��ازي فارغ از مباح��ث مذهبي بايد 
مباحث اجتماعي، پزشكي و بهداشتي مطرح شود. 
اينكه مصرف مشروبات  الكلی شرعاً درست است يا 
غلط جاي خودش را دارد، اما پيامدهاي ديگر آن 
بايد به وضوح توسط متخصصان هر حوزه اي بيان 
شود. در مدارس به همين ترتيب. ما با حاشا كردن 
نمي توانيم اين ماجرا را پشت سر بگذاريم. اتفاقاً بايد 

به اين مسئله رسيدگي كنيم. 
در دبيرس��تان ها چه دختران��ه چه پس��رانه، در 
كارگاه هاي بهداش��تي، در كنسرت ها، سينماها و 
تئاترها مكان هايي از اين قبيل بايد فرهنگ سازی 
صورت بگيرد. اين نكته بايد جا بيفتد كه بيشترين 
نگران��ي، نگراني ه��اي اجتماع��ي مص��رف الكل 
اس��ت. مثلًا مي گويند فس��ت فود ضرر دارد، ولی 
ما مي خوريم و تبع��ات آن به س��لامتي خودمان 
برمي گردد، اما اينجا بحث خود ما مطرح نيس��ت. 
حتي در مسئله دخانيات تا يك مرحله اي مسئله 
فردي اس��ت و ما مصرف كننده ثانوي��ه و ثالث در 
حوزه دخانيات داريم كه اصلًا س��يگاري نيستند، 
اما ناخواس��ته درگير مي ش��وند. در اينجا تبعات 
اجتماعي مصرف مش��روبات  الكلی قطعي است و 
حتي يك سري از تصادفاتي كه رخ مي دهد به دليل 
اين است كه رانندگان تعادل مناسبي ندارند. بايد 
فرهنگ س��ازي كرد. بايد تبعات اجتماعي الكل و 
تصادفات رانندگان مست و مسائلي از اين دست را 
به مردم نشان داد و مردم را متوجه اين واقعيت كرد 
كه فارغ از مسائل ش��رعي، مصرف الكل يك رفتار 

شخصي و فردي نيست. 

رقص كمپاني هاي دخانيات و الكل در ضيافت مرگ قربانيان!
مصرف مشروب يك كار فردي و شخصي نيست و تبعات اجتماعي گسترده دارد

گفت وگوي »جوان« با مشاور معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشكي تهران در امور پدافند زيستي درباره تبعات مصرف الكل

 عضو شوراي اسلامي شهر تهران از ورود متروباس ها به تهران از مهر 
سال جاري خبر داد و گفت: متروباس ها، سه اتوبوس به هم چسبيده 

هستند و مي توانند حجم بالايي از مسافر را جابه جا كنند. 
 بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران، طي امروز و فردا 
در بعضي ساعت ها وزش باد شديد با احتمال گردوخاك و كاهش ديد 

موقت به ويژه در نواحي غربي و جنوبي استان مورد انتظار است. 
 مهلت مجدد انتخاب رشته هاي تحصيلي براي مجازين به انتخاب 
رشته  در آزمون ورودي كارشناسي ارشد ناپيوسته سال ۱۴۰۲ كه موفق 

به انتخاب رشته نشدند، آغاز  شد. 
 مدير كل دفتر آموزش دوره اول متوسطه وزارت آموزش و پرورش از 

راه اندازي چهار باشگاه آموزشي در »شاد« خبر داد. 
 رئيس بخش مسموميت بيمارستان لقمان با بيان اينكه مشروبات 
الكلي تقلبي از روي ظاهر و بو قابل تش��خيص نيس��ت، گفت: مراجعه 
روزانه مس��موميت ناش��ي از مصرف الكل تقلبي با عوارض چش��مي 
به مراكز درماني رو به افزايش اس��ت و مبتلايان در گروه س��ني ۲۰ تا 

۴۰سال قرار دارند. 
 پنجمين اجلاس ملي كرسي هاي نظريه پردازي، نقد و مناظره و اولين 

اجلاس سرآمدان آموزشي كشور برگزار مي شود. 
 دبير هفتمين دوره آزمون استخدام بخش خصوصي، از آغاز ثبت نام 
اين دوره از آزمون، ويژه س��ازمان ها و ش��ركت هاي صنعتي، تجاري و 

دانش بنيان كشور از شنبه ۱۰ تيرماه به مدت دو هفته خبر داد. 
 سخنگوي س��ازمان انتقال خون اعلام كرد: بررسي هاي آماري سه 
ماه نخست سال جاري در مقايسه با مدت مشابه سال ۱۴۰۱، افزايش 

3درصدي ميزان اهداي خون را در كشور نشان مي دهد. 
 معاون اجتماعي و پيش��گيري از وقوع جرم قوه قضائيه با اش��اره به 
سامانه سجام گفت: مردم مي توانند با ثبت نام در اين سامانه آسيب ها، 
اطلاعات، اتفاقات و جرائمي را كه در حوزه هاي مختلف اتفاق مي افتد، 

بارگذاري كنند. 
 مركز ملي ذخاير ژنتيكي و زيستي ايران وابسته به جهاد دانشگاهي 
به منظ��ور تكمي��ل كادر ني��روي انس��اني متخصص خ��ود، از ميان 

دانش  آموختگان كارشناسي ارشد، نيروي امريه جذب مي كند. 
 س��ازمان جهاني يونس��كو به مناس��بت ثبت اس��ناد بقعه ش��يخ 
صفي الدي��ن اردبيل��ي در حافظه جهان��ي يونس��كو، از پيگيري هاي 
مؤسسه باستان شناسي دانشگاه تهران و تلاش هاي كارشناس مؤسسه 
باستان شناسي دانش��كده ادبيات و علوم انساني دانشگاه تهران تقدير 

كرد. 
 كارش��ناس تجويز و مصرف منطقي داروهاي معاونت غذا و داروي 
دانشگاه علوم پزشكي ش��هيد بهش��تي گفت: يكي از شايع ترين علل 
مراجعه كودكان به اورژانس عوارض ناش��ي از مصرف آنتي بيوتيك ها 

است. 
 بر اساس نتايج رتبه بندي تايمز دانشگاه هاي آسيايي سال ۲۰۲3، 
رتبه دانشگاه تهران در يك سال اخير بيش از ۹۰ پله نسبت به سال قبل 

ميلادي بهبود پيدا كرده است. 
 نخستين جلس��ه دادگاه هاي علني برخط استان تهران در مجتمع 

دادگاه هاي كيفري يك برگزار شد. 
 فراخوان جذب اعضاي هيئت علمي دانشگاه آزاد تا ۱۴ تيرماه ادامه 
دارد، متقاضيان براي شركت در فراخوان بايد در سامانه جذب اعضاي 

هيئت علمي ثبت نام كنند. 

زهرا چيذري 
  گفت وگو

حسین سروقامت

كارخانه توليد آسفالت 
با ظرفيت ۲۴۰ تن در تهران افتتاح شد

همزمان با ش�صتمين روي�داد امي�د و افتخار كارخانه آس�فالت 
ش�ماره ي�ك ش�هرداري ب�ا ظرفي�ت ۲۴۰ ت�ن افتت�اح ش�د. 
كارخانه آسفالت شماره يك در زميني به متراژ ۲ هزار متر مربع ساخته 
شده كه در ابتداي امر آزمايش��ات ژئوتكنيك مورد نياز و متعاقب آن 
زيرسازي و روس��ازي اراضي با بتن غلتكي انجام ش��د تا فوندانسيون 
كارخانه قابليت اجرا داشته باشد و پس از اجرا، مراحل تست گرم را پشت 

سر گذاشت و عملكرد توليدي آن بررسي و آزمايش شد. 
 در يك دهه گذشته ميزان آسفالت پخش و اجرا شده در سطح معابر 
پايتخت سالانه از ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تن فراتر نرفته است و همين ميانگين 
سالانه كه البته به مدد كارخانجات آسفالت سازمان مهندسي و عمران 
و خريد از بخش خصوصي محقق ش��ده، نش��ان دهنده عقب ماندگي 
۱۰ ميليون تني در توليد آس��فالت اس��ت،بنابراين با توجه به اهميت 
پروژه هاي بهسازي معابر ش��هر تهران، مديريت ش��هري بر آن شد تا 

كارخانه شماره يك آسفالت را در غرب تهران راه اندازي كند. 
 عقب ماندگي ها مردم را آزار مي دهد

عليرضا زاكاني، ش��هردار تهران در افتتاحيه كارخانه توليد آس��فالت 
ش��هرداري تهران گفت: تهران ۲37 سال س��ابقه پايتختي دارد و در 
كنار همه خوبي ها و افتخ��ارات، عقب ماندگي هايي ه��م دارد كه اين 
عقب افتادگي مردم شهر را آزار مي دهد. ما در مديريت شهري يكي از 

وظايف اصلي خود را توجه به كيفيت زندگي شهروندان مي دانيم. 
وي با بيان اينكه ترافيك، آلودگي هوا، بي مس��كني و بدمس��كني در 
تهران وجود دارد، گفت: كيفيت معابر شهر فاصله معناداري با شرايط 
مطلوب دارد. ما امروز كارخانه آسفالت را افتتاح كرديم كه به رفاه مردم، 

محيط زيست و چهره شهر مربوط است. 
زاكاني با تأكيد بر اينكه اگر ش��عار عدالت داده شده امروز شاهديم كه 
اين مسير دنبال مي ش��ود، گفت: نه تنها در معابر بزرگ بلكه در كوچه 

پس كوچه هاي شهر هم خدمات را گسترش داديم. 
به گفته شهردار تهران، به واس��طه نبود كارخانه هاي معتبر، مناسب 
و امكانات مالي س��الانه كمتر از نصف نياز شهر در معابر آسفالت ريزي 

شده است. 
زاكاني گفت: بهره برداري از كارخانه توليد آسفالت با ظرفيت ۲۴۰ تن 
است و در تلاش هستيم سالانه ۱/۵ ميليون تن آسفالت در شهر تهران 
براي ترميم معابر ريخته ش��ود كه يك س��وم آن در ۲۴ معبر بزرگ و 

دوسوم آن در معابر ميان مقياس و كوچك مقياس خواهد بود. 
وي با بيان اينكه همزمان كارخانه اي در شرق تهران درحال آماده سازي 
است، گفت: در غرب تهران پنج كارخانه آسفالت داشتيم كه با احتساب 
كارخانه قديمي كه ام��روز جمع آوري مي ش��ود در مجموع در تهران 
شش كارخانه توليد آسفالت داريم و قرار است هر ۱۰ سال يكبار معابر 

نگهداشت و مرمت شوند.
همچنين در ادامه اين مراسم عباس شعباني، سرپرست معاونت فني 
عمران شهرداري تهران گفت: چهار تحول اساسي از سوي شهردار براي 

تهران درنظر گرفته شده كه يكي از آنها تحول در كالبد شهر است. 
وي با بيان اينكه ۱۱۰ ميليون مترمربع معابر موجود در تهران كه معادل 
معابر بزرگراهي به طول ۵ هزار كيلومتر اس��ت، گفت: در حقيقت اين 
حجم بزرگي از نگهداشت را شكل مي دهد كه خودش پروژه اي بزرگ 
محسوب مي شود و قرار است هر ۱۰ س��ال يكبار اين معابر نگهداشت 

و مرمت شوند. 
ش��عباني به افتتاح كارخانه آسفالت اش��اره كرد و گفت: اين كارخانه 
چند روزي است كه فعاليت خود را آغاز كرده اس��ت، البته شهرداري 
مي توانس��ت كارخانه اي با كيفيت ديگر و ارزان تر اح��داث كند، اما با 
توجه به دستور ش��هردار تهران براي احداث با كمترين آلايندگي اين 
كارخانه ساخته شد. بايد بگويم كه اين كارخانه از كارخانه هاي دوستدار 

محيط زيست است. 
آلايندگي كارخانه هاي توليد آسفالت تهران در حد يك اتوبوس است

همچني��ن عليرضا زاكاني در حاش��يه مراس��م در جم��ع خبرنگاران 
گفت: براي كارخانه اي كه امروز به بهره برداري رسيد تمام جنبه هاي 

محيط زيستي در نظر گرفته شد. 
شهردار تهران در خصوص ميزان آلايندگي كارخانه هاي توليد آسفالت  
گفت: شرايط محيط زيستي اين كارخانه ها به حدي مناسب است كه 
از تعبير كارخانه دوستدار محيط زيست براي آنها استفاده مي كنيم و 

آلايندگي اين كارخانه در حد يك اتوبوس است. 

سقراط در خيابان هاي آتن راه مي رفت و جوانان را مخاطب قرار 
می داد و به »شناختن« خودشان فرا مي خواند: 

»سام بر تو!  اي خوب  ترين  آدم  و  اي شهروند آتن؛ باشكوه ترين 
شهر جهان! تو نگران شهرت و اعتبارت هستي، نگران خوشي 
و ثروتت، اما به حقيقت نيز فكر مي كني؟ به داناتر شدن خود... 
كوتاه بگوي�م، به درس�ت فكر ك�ردن و فلس�فه ورزيدن هم 

مي  انديشي؟«
 فيلسوفي چنين دانا به اعدام با نوشيدن جام شوكران به خاطر 
اغواي جوان�ان و بي اعتقادي به خدايان محكوم ش�د. گروهي 
توصيه كردند وي با نفوذي كه در حاكميت دارد، براي نقض حكم 
خويش اقدام كند. برخي شاگردان نيز پيشنهاد فرار از طريق 

رشوه دادن را به مأموران دادند. 
سقراط سخني گفت كه تنها از او بر مي آيد: »من عمري از منافع 
قانون بهره برده ام. چرا يك بار كه به زي�ان من حكم كرده، در 

برابر آن بايستم؟«
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اكبر طبري در شعبه هم عرض هم
محكوم به زندان  شد

ب�ر اس�اس اع�ام مرك�ز رس�انه ق�وه قضائي�ه، حك�م پرونده 
اكب�ر طب�ري مدت�ي پي�ش در ش�عبه هم ع�رض مج�دداً 
شده اس�ت.  محك�وم  حب�س  مج�ازات  ب�ه  وي  و  ص�ادر 
بر اساس اعلام مركز رسانه قوه قضائيه، اكبر طبري ۲3 تيرماه سال ۹۸ 
به دليل اتهاماتي از جمله »تشكيل شبكه ارتشا با وصف سردستگي«، 
»پولشويي«، »جعل اس��ناد« و »اعمال نفوذ در پرونده هاي قضايي«  
بازداشت شد.  پس از صدور كيفرخواست و ارسال پرونده اكبر طبري 
به دادگاه، اولين جلس��ه رس��يدگي به اتهامات وي روز )يك ش��نبه( 
۱۸خردادماه سال ۹۹ به رياست قاضي بابايي در شعبه ۵ دادگاه كيفري 

يك استان تهران برگزار شد. 
۱۴ جلسه دادگاه براي رسيدگي به پرونده اكبري طبري برگزار شد و 
در نهايت سخنگوي قوه قضائيه در نشست خبري ۸مهرماه سال ۹۹ از 

صدور 3۱ سال حبس براي اكبر طبري خبر داد. 
پس از صدور حكم، وكلاي طبري درخواست اعاده دادرسي را نسبت 
به حكم صادره دادند. ديوان عالي كشور در دو مورد از عناوين اتهامي 
)جعل سند و سردستگي شبكه ارتشا ( با توجه به مستندات ارائه شده از 
سوي وكلاي متهم  نقض گرفت.  با پذيرش اعاده دادرسي اكبر طبري 
مطابق ماده ۴7۴ قانون مجازات اسلامي و قانون ۵3۰ كيفري پرونده 

به شعبه ۱۵ دادگاه كيفري يك تهران ارجاع داده شد. 
بعد از ارجاع پرونده از ديوان عالي كش��ور به ش��عبه هم عرض به  اين 
پرونده مجدداً رسيدگي شد و دادگاه، ميزان قرار وثيقه قبلي طبري را 
كه ۱۰۰ميليارد تومان بود، افزايش و به 3۰۰ ميليارد تومان تغيير داد تا 
وي با سپردن وثيقه تا رسيدگي نهايي و صدور رأي قطعي از زندان آزاد 
شود.  طبق آخرين پيگيري ها، حكم پرونده اكبر طبري مدتي پيش در 
شعبه هم عرض مجدداً صادر و وي به مجازات حبس محكوم شده است. 
پرونده مورد اشاره در حال حاضر در ديوان عالي كشور در حال رسيدگي 

و منتظر اعلام رأي نهايي است. 

رئيس جمعيت هال احمر خبر داد 

انجام ۵۲ هزار  ويزيت  حجاج ايراني
 در عرفات و منا

رئيس جمعيت هال احم�ر از ارائ�ه ۵۱ هزار و ۹۱۷ م�ورد ويزيت 
عموم�ي و تخصصي حج�اج ايران�ي در عرف�ات و من�ا و در ايام 
تش�ريق )عنواني براي روزه�اي ۱۱ ت�ا ۱۳ ذي الحج�ه( خبر داد. 
پيرحسين كوليوند با اشاره به حضور و خدمات رساني كادر بهداشت و 
درمان هلال احمر ايران در مراسم حج تمتع در كشور عربستان گفت: از 
روز سوم خردادماه جاري و همزمان با اعزام حجاج به عربستان تا پايان 
۹ تيرماه، 37۴ هزار و ۶۲۶ خدمت بهداشتي و درماني در مراكز درماني 

ثابت و سيار هلال احمر ايران به حجاج ارائه شده است. 
وي اف��زود: در اين مدت در مجم��وع  ۲7۸ ه��زار و ۹۹7 مورد ويزيت 
عمومي و تخصصي در مجموعه هتل هاي مح��ل اقامت زائران ايراني، 
بيمارستان هلال احمر و بيمارستان هاي صحرايي هلال احمر در عرفات، 

منا و مشعر به حجاج ارائه شده است. 
كوليوند گفت: در اين مدت همچنين هزارو۶۶۰ مورد بستري، ۱۶ هزار 
و ۱۵ مورد خدمات پاراكلينيكي ش��امل نوار قلب  و عكس راديولوژي ، 
۵7هزار و ۴۵7 مورد خدمات نوار قلب، فشار خون و قند خون، تزريقات، 
پانسمان و سرم تراپي در مراكز درماني ايران در مكه و مدينه به حجاج 
كشورمان ارائه شده است.  به گفته وي، ۲هزارو۶33 مورد امدادرساني 
و انتقال بيماران به مراكز درماني نيز از خدمات ارائه شده در اين مدت 
بوده است.  رئيس جمعيت هلال احمر تأكيد كرد: اكنون ۶۵ زائر ايراني 
در بيمارس��تان هلال احمر ايران و ۱۶ زائر در بيمارس��تان س��عودي 
بستري هستند.  وي يادآور شد: روز گذشته مصادف با آخرين روز ايام 
تشريق، ۱۲ هزار و ۵۸۰ مورد ويزيت عمومي و 7هزارو۲۲ مورد ويزيت 
تخصصي براي زائران انجام شد كه بر اساس جمع كل ويزيت عمومي 
و تخصصي انجام شده در روز گذش��ته به ۱۹ هزار و ۶۰۲ مورد رسيد 
و ۱۱۸ مورد بستري نيز انجام ش��د.  كوليوند گفت: جمع كل خدمات 
بهداشتي و درماني ارائه شده در ايام تشريق در سه روز انجام مناسك 
حج، تعداد ويزيت عمومي  به 3۸ هزار و ۴۹ مورد، ويزيت تخصصي به 
۱3 هزار و ۸۶۸ مورد رس��يد و جمع كل ويزيت عمومي و تخصصي به 
۵۱ هزار و ۹۱7 مورد و جمع كل بس��تري حجاج در ايام تش��ريق هم 

۲۴۱مورد شده است. 

ضيافت مرگ در استان البرز و مسموميت نزديك به ۱۰۰ نفر به واسطه 
مصرف مشروبات الكلي دست س�از و تقلبي از واقعيتي تلخ در جامعه 
پرده برداش�ت. اين ماجرا نشان داد آس�يب اجتماعي مصرف الكل در 
جامعه از آنچه فكرش را مي كنيم، بيش�تر اس�ت و بايد براي مديريت 
اين فضا فكري ك�رد. به خصوص اينكه مصرف مش�روبات  الكلی حتي 
مش�روبات الكلي بر پايه اتانول كه مش�روبات اس�تاندارد و غير سمي 
محسوب مي شود، عوارض متعددي بر سامتي افراد بر جاي مي گذارد 
و از همه مهم تر عوارض و تبعات اجتماعي مصرف اين مشروبات است. 
به گونه اي كه يك راننده مس�ت مي تواند جان دهه�ا و حتي صدها نفر 
را به خط�ر بيندازد. همچنان ك�ه آمار ارتكاب به جرائم و خش�ونت در 
حالت مس�تي بالاتر و احتمال وقوع جرائم و جناي�ات در چنين حالتي 
به مراتب بيش�تر اس�ت. با وجود اين آنجا هم مانند حكايت دخانيات 
پاي پول و سودهاي ميلياردي شركت هاي چند مليتي در ميان است و 
به همين خاطر با وجود اثبات سرطانزا بودن مصرف سيگار و دخانيات، 

اين تجارت هي�چ گاه برچيده نمي ش�ود و حتي به اش�كال و بهانه هاي 
مختلف گس�ترش مي يابد. ماجراي كارخانجات مشروب سازي در دنيا 
هم از همين آبش�خور ارتزاق مي كند و گردش مالي چندين ميلياردي 
مش�روبات الكلي موجب ش�ده تا با وجود صدها مقاله و پژوهش�ي كه 
همه ساله درباره عوارض اين مس�كرات منتشر مي شود، همچنان اين 
كارخانه ها باز باش�ند و محصولات خود را توليد و صادر كنند. با وجود 
اين  حتي در كشورهاي غربي و كش�ورهايي كه شرب خمر محدوديت 
قانوني ندارد، با قوانيني همچون محدوديت سني براي مصرف مشروب 
يا ممنوعيت رانندگي در حالت مستي، تبعات اجتماعي گسترده آن را 
كنترل مي كنند. با تمام اينها طبق گزارش پايگاه خبري ايستاسيتا در 
سال ۲۰۲۲، ۳ ميليون نفر بر اثر مصرف مشروبات  الكلی جان خود را از 
دست داده اند. با دكتر محمد كريمي نيا ، مشاور معاونت بهداشت دانشگاه 
علوم پزش�كي تهران در امور پدافند زيس�تي درب�اره تبعات مصرف 
مشروبات الكلي و راهكارهاي مواجهه با اين پديده به گفت وگو  نشستيم. 


